
8
www.telegrafonl ine.ro

11 aprilie 2019Ultima „Banii vin ca o broască țestoasă și se duc ca un iepure“.
Anonim

Ce se întâmplă, doctore?

Sfârșitul „slujirii
însăși” sau Kovesi

și afacerile
europene

Cred că toți ne amintim că, în urmă cu
aproximativ o lună și jumătate, după susținerea interviurilor din
Parlamentul Europeanîn cadrul procedurilor de numire a
procurorului-șef pentru viitorul parchet european, cele mai
multe medii de presă din România înghițeau gulguta și, fără a
înțelege procedurile de numire într-o asemenea funcție, o
dădeau pe Laura Codruța Kovesi ca și numită în funcție.

Ei bine, în timpul scurs de la acest moment, cei care au
urmărit subiectul au putut constata faptul că Laura Codruța
Kovesi nu era nici pe departe „ca și numită în funcție”, ba chiar
meciul se juca, iar principalul contracandidat, francezul Jean-
Francois Bohnert, avea șanse clare de câștig.

Pentru cei nefamiliarizați cu aritmetica politică europeană
și cu rolul instituțiilor europene, mi-aș permite să fac o sumară
descriere a relațiilor dintre Parlamentul European și Consiliul
European și a rolului lor în arhitectura europeană. Cele două
instituții, Consiliul European și Parlamentul European, împart
puterea de legiferare în Uniunea Europeană, având fiecare rol
de co-legiferare. Cu alte cuvinte, nici o reglementare, directivă,
recomandare europeană nu are putere legislativă fără acordul
celor două instituții europene. Dacă Parlamentul European ar
trebui să reprezinte vocea cetățenilor Europei, Consiliul
European reprezintă exercitarea suveranității statelor naționale
membre ale Uniunii Europene. Astfel, până când între cele
două instituții nu va exista un acord, numirea unui procuror
european va fi imposibilă.

Mai mult, din practica de legiferare de până acum, s-a
observat faptul că, de cele mai multe ori, Consiliul European își
impune în fața Parlamentului European punctul de vedere. Un
exemplu care ne afectează pe noi, românii, și care ilustrează
perfect afirmația de mai sus, este aderarea României la spațiul
Schengen. Deși, până acum, au existat cel puțin două
recomandări trecute prin Parlamentul European privind
aderarea României și Bulgariei la Spațiul Schengen, acestea
nu s-au materializat din cauza lipsei de consens din Consiliul
European cu privire la această speță, ceea ce a făcut ca
rezoluțiile Parlamentului European să ajungă în coșul de gunoi.

Exact în aceeași situație este în momentul acesta și
problema numirii viitorului procuror- șef al EPPO. În timp ce
Parlamentul European, manevrat abil de Grupul Popularilor
Europeni, a reușit să o impună pe Laura Codruța Kovesi ca
opțiunea Parlamentului European pentru respectiva funcție,
francezii au reușit să-l impună ca opțiune a Consiliului
European pe Jean-Francois Bohnert.

Aici ar trebui menționat faptul că alegerea procurorului-șef
al EPPO este doar unul dintre capitolele confruntării politice
franco-germane, a cărei miză o reprezintă controlul instituțiilor
europene în viitoarea legislatură, o confruntare care are loc pe
multiple planuri, începând de la viitoarea funcție de președinte
al Comisiei Europene și încheind cu funcțiile de conducere ale
Parlamentului European ori ale Băncii Central Europene.

Revenind la nominalizarea viitorului procuror-șef al EPPO,
trebuie să spunem că bătălia e departe de a fi încheiată. Bine,
dacă ar fi să dăm crezare zvonurilor de la Bruxelles, dincolo de
negocierile oficiale dintre cele două instituții, recte Parlamentul
European și Consiliul European, pe sub masă, francezii
negociază intens nominalizarea lui Jean-Francois Bohnert.

Oficial, negocierile dintre cele două instituții care ar fi
trebuit să aibă loc în aceste zile au fost suspendate și nu vor fi
reluate decât dacă la negocierile din umbră se va ajunge la un
acord - acela prin care Bohnert este desemnat viitorul procuror-
șef. În caz contrar, procedura va fi reluată de la început în
viitoarea legislatură, care va debuta după alegerile de la
sfârșitul lunii mai, unde, cel mai probabil, Laura Codruța Kovesi
nu va mai avea susținerea pe care a avut-o în actuala
legislatură.

În acest context, fără protecția și sistemul de imunități al
unei funcții europene, pentru Laura Codruța Kovesi vin zile în
care va fi pusă față în față cu acuzațiile procurorilor Secției
pentru Investigarea Infracțiunilor din Justiție, o poziție deloc
comodă și care înseamnă, de fapt, sfârșitul carierei de
magistrat și, poate, o tentativă de a candida la președinția
României, la concurență cu Klaus Iohannis, pentru voturile
susținătorilor așa-zisului „stat de drept”.

EDITORIAL

Fotbaliştii Farului vor promova
Constanţa ca destinaţie turistică

Pentru a întări legătura dintre echipa F.C.
Farul Constanţa şi comunitatea
constănţeană, precum şi pentru a promova la
nivel naţional Constanţa ca destinaţie turistică
cu multiple atracţii, jucătorii vor intra pe
terenul de joc la meciurile oficiale din Liga a
2-a purtând pe piept cîte un obiectiv turistic
reprezentativ pentru judeţ.

„Sunt o mulţime de locuri deosebite în
aceasta zona a ţării, lucruri cu care
constănţenii, suporterii Farului, se mândresc,
dar care sunt ştiute de prea puţini români.

Constanţa înseamnă Marea Neagră şi
Litoralul, dar şi foarte multă istorie, natura,
frumuseţe. Înseamnă Dunele Marine de la
Agigea, castrul roman de la Capidava sau
Biserica Îngropată de la Istria la fel de mult pe
cât înseamnă Farul Genovez din Constanţa”,
este comunicatul clubului constănţean.
Adrian LUNGU
adrian.lungu@telegrafonline.ro

Ştefan Silviu
MOLNAR

Campanie inedită lansată de FC Farul Constanţa!

Manipularea ROBOR-ului
e sublimă, dar lipsește

OPINIA COMISIEI EUROPENE Consiliul
Concurenţei (CC) s-a consultat cu Comisia
Europeană înainte de a finaliza investigaţia privind
un posibil cartel între bănci pentru manipularea
ROBOR, însă nu au existat dovezi care să indice
o încălcare a legii, se arată într-o scrisoare a
comisarului european pentru Concurenţă,
Margrethe Vestager, transmisă către mai mulţi
europarlamentari români şi citată de agerpres.ro -
„Vă scriu în legătură cu mailul dumneavoastră din
7 februarie. În scrisoare, vă referiţi la o posibilă
manipulare a ROBOR în detrimentul cetăţenilor
români şi solicitaţi Comisiei să demareze o
investigaţie. De notat că investigaţiile Comisiei
Europene pe tema EURIBOR nu au vizat credite
sau ipoteci deţinute de consumatori, ci s-a referit
la intenţiile de a manipula indicele cu potenţiale
efecte asupra pieţelor de derivative din UE, fără a
exista indicii că împrumuturile pe termen lung sau
ipotecile ar fi fost afectate de comportamentul
anticoncurenţial al băncilor implicate. Dar, în
primul rând, documentele pe care mi le-aţi ataşat
în scrisoarea dumneavoastră sunt vechi de peste
zece ani, datând din perioada vârfului crizei
financiare, iar la prima vedere nu par a oferi
suficiente dovezi ale unui infringement, pentru a
justifica o investigaţie. În al doilea rând, având în
vedere perioada lungă de timp care a trecut de
atunci, Comisia nu mai poate să aplice amenzi. În
ultimul rând, şi probabil cel mai important, înţeleg
că CC din România a derulat deja a derulat o
investigaţie asupra acestui aspect, care a fost

închisă în 2013. De asemenea, înţeleg că, la acea
vreme, CC a consultat DG Competition cu privire
la modul în care a fost finalizată investigaţia.
Subliniem că aceasta a fost opţiunea CC, care nu
avea nicio obligaţie de a proceda în acest fel“.

E CU ANCHETĂ Reamintim că săptămâna
trecută, în timpul unei vizite în România, Vestager
arăta că există îngrijorări că ancheta parlamentară
cu privire la activitatea Consiliului Concurenţei ar
putea afecta independenţa instituţiei; ea mai
spunea că, la începutul acestui an, Parlamentul
European a adoptat o nouă directivă în domeniul
concurenţei, care conferă autorităţilor de resort din
fiecare stat o independenţă sporită. Și asta după
ce, în februarie, Parlamentul a înfiinţat o comisie
de anchetă privind o investigaţie derulată de
Consiliul Concurenţei în perioada 2008 - 2013 pe
tema ROBOR. Senatorul ALDE Daniel Zamfir,
preşedintele comisiei de anchetă, susţinea că, în
2008, băncile s-au înţeles între ele pentru a stabili
cotaţii ROBOR ridicate, iar Consiliul Concurenţei a
acoperit acest fapt. Audiat în comisia de anchetă,
preşedintele CC, Bogdan Chiriţoiu, a declarat că
instituţia pe care o reprezintă nu a găsit dovezi din
care să reiasă că băncile s-au înţeles între ele
pentru a creşte nivelul indicelui ROBOR. Potrivit
spuselor lui Zamfir, raportul comisiei este finalizat
şi s-a ajuns la o serie de concluzii, iar luni, 15
aprilie, documentul va fi depus la Senat, cu
propunerile aferente.

Paul NĂSĂUDEANU
paul.nasaudeanu@telegrafonline.ro


